

中国地理学会 中国土木工程学会

第二届全国冻土学术会议论文选集

PROCEEDINGS OF SECOND NATIONAL CONFERENCE ON PERMAFROST
(SELECTION)



甘肃人民出版社

中 国 地 理 学 会

中 国 土 木 工 程 学 会

第二届全国冻土学术会议论文选集

中国科学院兰州冰川冻土研究所编辑

甘 肃 人 民 出 版 社

中国地理学会 中国土木工程学会
第二届全国冻土学术会议论文选集

中国科学院兰州冰川冻土研究所编辑

甘肃人民出版社出版

(兰州第一新村51号)

甘肃省新华书店发行 天水新华印刷厂印刷

开本787×1092毫米1/16 印张32 插页10 字数712,000

1983年5月第1版 1983年5月第1次印刷

印数: 1—3,600

书号: 13096·85 定价: 5.50元

前 言

自1978年中国地理学会召开第一届全国冰川冻土学术会议¹⁾以来,我国冻土学研究蓬勃发展。为了交流研究成果,总结寒冷地区工程建设的经验,中国地理学会和中国土木工程学会于1981年10月12日至18日在兰州联合召开了第二届全国冻土学术会议。会议由中国地理学会常务理事、本届全国冻土学术会议组织委员会主任施雅风教授主持。参加会议的182位代表来自全国68个科研单位、生产部门和高等院校。应邀出席的,还有日本雪冰学家黑岩大助教授,美国陆军寒区研究与工程实验室严银照博士和J.布朗博士。中国地质学会工程地质委员会和第四届国际冻土学术会议组织委员会主席T.L.佩威教授给会议发来了贺信。会议收到182篇论文,它们广泛涉及冻土学领域的各个分支学科。

普通冻土研究方面,涌现了一批概括区域冻土特征、探讨区域因素对冻土分布的影响、高山冻土地带性划分以及冻土历史、发展方面的论文;冷生现象和地下冰的研究更为深入;季节冻结和融化深度的计算,在统计和数值方法上均有所发展;多种物探方法在冻土研究中的应用已取得成效;利用地球资源卫星像片判译冻土也有了良好开端;测定未冻水含量的新方法正着手尝试,第一次测定了大含水量冻融土的热物理参数。

冻土物理力学研究方面,关于冻结过程中的水分迁移理论和冻胀作用,特别是法向冻胀力的研究,提出了许多实测数据和计算方法;比较系统地开展了冻土声学,介电性质及其与含水量的关系等方面的实验研究;冻土的水热交换问题,在相关统计和理论分析上均有进展;对冻土蠕变特性也进行了较系统的研究;还开展了现场大型冻融交界面直剪试验;冻土残余强度与三轴强度的研究,在国内是属首次。

工程冻土研究方面,无论是多年冻土区,还是季节冻土区,关于道路、桥涵、隧道、给排水、房建以及水利等方面的地基基础稳定性的计算原理和方法,工程设计和施工,以及冻害防治等等,都开展了多种形式的试验研究和理论探索,取得了可喜的成果。

这本论文集选载的72篇论文,比较全面地反映了近三年来我国冻土学研究的水平与成就。因篇幅所限,若干论文我们已推荐给《冰川冻土》杂志发表。

本论文选集由周幼吾主持,中国科学院兰州冰川冻土研究所编辑部袁远荣编辑。文集插图由李玉芳、祝国存、王银学清绘。由于时间短促,编辑水平有限,错误在所难免,尚祈读者和作者谅解,并惠予指正。

这次会议的召开和论文集的编辑、出版,得到中国科学院兰州冰川冻土研究所、铁道部科学研究院西北研究所、黑龙江省水利科学研究所等单位的大力支持,在此表示谢意。

第二届全国冻土学术会议组织委员会

一九八二年五月

1) 第一届全国冰川冻土学术会议于1978年11月27日至12月3日在兰州举行,由科学出版社(北京)出版了二册会议文集——《中国地理学会冰川冻土学术会议论文选集》(冰川学)和《中国地理学会冰川冻土学术会议论文选集》(冻土学)。

PREFACE

Permafrost study in China continues flourishing and has had a great progress since the First National Conference on Glaciology and Cryopedology, 1978.*

In order to exchange the research results and to summarize the experiences on engineering construction in cold regions, the Geographical Society of China and the China Civil Engineering Society jointly convened the Second National Conference on Permafrost in Lanzhou, Oct.12—Oct.18, 1981. Prof. Shi Yafeng, a standing member of the Geographical Society of China, director of Lanzhou Institute of Glaciology and Cryopedology, Academia Sinica and Chairman of the Organization Committee of this Conference, presided over this conference. 182 delegates from 68 scientific institutions, production units and universities participated. Among those invited to attend this meeting were: Prof. Daisuke Kuroiwa, an expert on Snow and Ice in Japan; Dr. Yin-Chao Yen and Dr. Jerry Brown of the U.S. Army Cold Regions Research and Engineering Laboratory. The Organization Committee also received messages of congratulations from Commission on Engineering-geology of the Geological Society of China and from Prof. Troy L. Péwé, chairman of the Organization Committee of the Fourth International Conference on permafrost.

182 articles concerning all the fields of cryopedology were received. A brief introduction is as follows.

1. *General Cryopedology*

Articles were presented to epitomize the regional characteristics of permafrost, to discuss the influence of environmental factors on permafrost distribution, and to deal with the classification of alpine permafrost, the history and development of frozen ground, showing progress on statistical and numeral methods for calculating the seasonal thaw-freeze depth, successful experiences of geophysical prospecting methods, landsat image interpretation

*The First National Conference on Glaciology and Cryopedology was held in Lanzhou, Nov.27—Dec.3, 1978. The memoirs have been published by the Science Press(Beijing): Proceedings of the Symposium on Glaciology and Cryopedology Held By Geographical Society of China (Glaciology) and Proceedings of the Symposium on Glaciology and Cryopedology Held By Geographical Society of China (Cryopedology) .

for locating permafrost and cryogenetic phenomena in good beginning, a good start in developing a new approach for measuring the unfrozen water and the successful attainment of thermal-physical parameters of freezing thawing soils with large water content

2. Physics and Mechanics on Frozen Soils

In the theory on moisture migration in freezing soil and with the frost heaving action, especially the frost heave force in normal direction, some observed data and calculation methods were given; the research on sonical and dielectrical properties of freezing/frozen soils and their relation to water content were started to develop systematically; a progress on relative statistical and theoretical analysis of water-heat exchange problem was obtained; results on systematic research of creep characteristics on frozen soil were introduced; studies on strength, both relic and triaxial, of frozen soil were presented for the first time in China; and the direct-shearing experiment at thaw-freeze interface was carried out in site.

3. Engineering Cryopedology

Articles showed satisfactory results of experimental and theoretical study on the principles and methods for evaluating the foundation stability, design and construction, as well as the frost damage prevention etc. for highway and railroad, bridge and culvert, tunnel, water supply and drainage, room building and hydraulic engineering in cold regions.

72 of the 182 articles are published in this anthology to reflect the level and achievements of permafrost study in China during the past three years. Some articles were recommended for publication in the "Journal of Glaciology and Cryopedology".

This collection is compiled by chief editor Zhou Youwu, Associate Professor and vice director of Lanzhou Institute of Glaciology and Cryopedology, Academia Sinica, and by responsible editor Yuan Yuanrong. Plates are painted by Li Yufang, Zhu Guocun and Wang Yinxue. There would be some mistakes in compilation, comments and suggestions are invited and encouraged.

The Organization Committee would like to acknowledge their appreciation for the contributions of the following institutions to the compilation and publication of this collection: Lanzhou Institute of Glaciology and Cryopedology, Academia Sinica, Northwestern Institute, China Academy of Railway Science, and the Research Institute of Water Conservancy Science of Heilungjiang Province.

Organization Committee of the Second National Conference on Permafrost
May, 1982

目 录

前言

普 通 冻 土

中国冻土分布及其地带性规律的初步探讨	徐敦祖 王家澄	(3)
青藏高原多年冻土发育的气候条件	谢应钦 曾群柱	(13)
中国天山地区冻土的基本特征	邱国庆 黄以职等	(21)
祁连山地区的多年冻土	郭鹏飞	(30)
中国东北部多年冻土分布的基本特征	东北冻土研究协作组	(36)
青藏公路沿线高含冰量冻土的分布规律	青藏公路科研组	(43)
青藏公路沿线砂楔的特征及其时代意义	张维信	(52)
青藏公路沿线的热喀斯特	王绍令	(58)
论昆仑山型石冰川	崔之久	(65)
青藏公路沿线多年冻土图 (1 : 600000) 编制原则和方法	童伯良 李树德等	(75)
大兴安岭林区植被与冻土的关系	张汉文	(81)
三江平原融冻作用与沼泽湿地及农业生产的关系	王春鹤	(85)
地温年变化层温热状况的一个新原理	丁德文 罗学波	(94)
地温年变化层内温度场特征值的确定	罗学波 丁德文	(100)
地气体系有关参数的换算及季节最大冻融深度的确定	徐敦祖 傅连弟	(108)
高原冻土区近地层的水-热交换及模型研究	朱林楠 王贵荣等	(121)
高原冻土季节融化层的湿度预报	朱林楠 张景森等	(129)
我国中温带季节冻土的天然冻结速率	张 兴	(138)
确定多年冻土天然上限深度的方法及其在路堑工程中的应用	刘铁良	(146)
多年冻土地区天然上限及路基人为上限的数值计算方法	叶拔友	(152)
从盐分及粘土矿物含量变化探讨多年冻土上限	邢泽民 区荣康	(158)
东北多年冻土演变史的数值计算	傅连弟 丁德文等	(165)
我国多年冻土调查中的物探方法	黄以职 顾钟炜等	(170)
应用陆地卫星影象识别多年冻土	罗祥瑞 梁凤仙	(181)
厚层地下冰航空像片识别标志	梁凤仙	(184)

冻 土 物 理 力 学

开放系统冻结深度及水分状况的计算	丁德文	(191)
土冻融温湿场数学模型及电网络解法	徐绍新 阚瑞清	(197)

冻胀计算探讨·····	张实祥 朱 强	(206)
三种固结状态土的冻胀特性·····	徐绍新	(213)
细砂土冻胀性分类·····	王正秋	(218)
冻结速率与超载应力对冻胀的作用·····	陈肖柏 王雅卿等	(223)
论基础的冻胀力·····	徐绍新 隋咸志	(229)
水平冻胀力研究·····	丁靖康	(233)
法向冻胀力研究·····	童长江 俞崇云	(240)
阎家岗亚粘土冻胀量和法向冻胀力的关系·····	周有才	(245)
切向冻胀力的野外试验研究·····	丁靖康	(251)
冻胀反力的试验研究·····	崔成汗 周开炯	(257)
水分迁移特征与冻胀力的关系·····	童长江 俞崇云	(265)
用双层地基的计算方法计算基础的冻胀力·····	刘鸿绪	(270)
冻土强度与破坏特征·····	吴紫汪 张家懿等	(275)
单轴应力状态下冻土的破坏特征·····	马世敏 彭万巍	(281)
冻土的残余强度·····	吴紫汪 张家懿	(284)
冻土的三轴抗剪强度特征·····	张长庆 冯存耀	(288)
多年冻土中锚杆长期抗拔力的研究·····	丁靖康 张鲁新	(295)
冻融交界面和冻后全融土现场大型直剪试验研究·····	佟治权	(304)
水分对冻土流变的作用·····	吴紫汪 张家懿等	(309)
水溶液冻结成冰过程中的离子迁移·····	邱国庆 皇翠兰	(314)
确定未冻水量的几种方法简析·····	张津生 傅 容	(321)
含水量对冻土超声波速度的影响·····	刘经仁 曾仲巩	(327)
冻土介电性质的初步研究·····	顾钟炜 刘经仁	(331)
寒冷地区道路材料的热学性质·····	陶兆祥 张景森等	(337)

工 程 冻 土

多年冻土地地区给水排水管道铺设研究·····	何 杰	(343)
青藏高原多年冻土地地区的几种房屋基础·····	马宗龙 王子元	(350)
多年冻土上的房屋基础·····	贺长庚	(358)
青藏公路多年冻土区铺设沥青路面路基高度的确定·····	青藏公路科研组	(364)
石灰稳定土类材料在高原多年冻土地地区道路工程中的应用·····	王清图 武懋民等	(372)
东北多年冻土地地区路堤人为上限的变化规律·····	戴竞波	(379)
厚层地下冰地段路堑的设计与施工·····	黄小铭 舒道德	(385)
青藏高原多年冻土地地区铁路路堤临界高度的确定·····	黄小铭	(391)
冻土区路堤高度及其冻融变形计算·····	丁德文 程国栋	(398)
寒冻地区铁路隧道排水沟的防冻问题·····	乜风鸣	(405)
多年冻土地地区铁路桥涵基础·····	陈卓怀	(412)

青藏高原多年冻土区涵洞基础人为上限的确定方法·····	叶拔友 杨海容	(419)
土的冻融性质与土坝冬季施工·····	武之进 王 亮	(428)
一字型沉板闸的抗冻稳定性及其射流施工·····	谢荫琦 赵作寅	(434)
渠道的冻融变形和渠道衬砌·····	孙玉良	(439)
论梯形渠道的冻胀破坏·····	王希尧	(447)
甘肃省混凝土衬砌渠道冻胀特征及换基措施·····	朱 强	(455)
素混凝土板衬砌渠道地基冻胀土壤的分级及防冻害措施·····	孔庆铨	(462)
深井冻结压力试验研究·····	刘万禧	(471)
深井冻结的地压和井壁应力分析·····	刘万禧	(478)
井壁冻结过程的数值计算·····	丁德文 傅连弟等	(487)

GEOGRAPHICAL SOCIETY OF CHINA
CHINA CIVIL ENGINEERING SOCIETY

PROCEEDINGS OF SECOND NATIONAL
CONFERENCE ON PERMAFROST

(SELECTION)

CONTENTS

Preface	(V)
General Geocryology	
Preliminary Discussion on the Distribution of Frozen Ground and Its Zonality in China.....	<i>Xu Xiaozu & Wang Jiacheng</i> (3)
Climatic Conditions for the Development of Permafrost on Qinghai -Xizang Plateau.....	<i>Xie Yingqin & Zeng Qunzhu</i> (13)
Basic Characteristics of Permafrost in Tian Shan, China.....	<i>Qiu Guoqing, Huang Yizhi & Li Zuofu</i> (21)
Permafrost in Qilian Shan Area.....	<i>Guo Pengfei</i> (30)
Distribution Characteristics of Permafrost in the Northeast China...	<i>Study Group on Frozen Ground in the Northeast China</i> (36)
Distribution Regularities of High Ice-Content Permafrost Along Qinghai -Xizang Highway.....	<i>Research Group of Qinghai-Xizang Highway</i> (43)
Characteristics of Sand-Wedge Casts Along Qinghai-Xizang Highway and Their Age Significance.....	<i>Zhang Weixin</i> (52)
Thermokarst along Qinghai-Xizang Highway.....	<i>Wang Shaoling</i> (58)
On Rock Glacier of Kunlun Shan Type	<i>Cui Zhijiu</i> (65)
Principle and Method of Compilation of Permafrost Map(1 : 600000) along Qinghai-Xizang (Tibet) Highway.....	<i>Tong Botiang, Li Shude, Bu Jueying & Qiu Guoqing</i> (75)
Preliminary Studies on Relationships Between Vegetation and Frozen Ground in Da-Xinganling Forest Area.....	<i>Zhang Hanwen</i> (81)
Correlation of Freezing-Thawing Action to Swamp Lands and Agricult- ure in Sanjiang Plain.....	<i>Wang Chunhe</i> (85)

New Principle of Thermal Regime in Annual Fluctuation Layer of Ground Temperature.....	<i>Ding Dewen & Luo Xuepo</i>	(94)
Determination of Parameters of Temperature Field in Annual Fluctuation Layer of Ground Temperature.....	<i>Luo Xuepo & Ding Dewen</i>	(100)
Conversion of Paramters in Air-Ground System and Determination of Maximum of Both Seasonal Frost and Thaw Depths.....	<i>Xu Xiaozu & Fu Liandi</i>	(108)
Model Study on the Heat-Mass Transfer in Surface Layer in Plateau Permafrost Regions.....	<i>Zhu Linnan, Wang Guirong, Xian Cunde & Feng Zhixiang</i>	(121)
Prediction of Moisture in the Seasonally Thawed Layer in Plateau Permafrost Regions.....	<i>Zhu Linnan, Zhang Jingsen & Tao Zhaoxiang</i>	(129)
Natural Freezing Penetrative Rate of the Seasonal Frozen Ground in the Medium Temperate Zone of China.....	<i>Zhang Xing</i>	(138)
Method for Determining the Depth of Permafrost Table and Its Application to the Cutting Engineering.....	<i>Liu Tieliang</i>	(146)
Numerical Calculation of Permafrost Table and Artificial Upper Limit of Permafrost Under Subgrade.....	<i>Ye Bayou</i>	(152)
Determining the Permafrost Table from the Variation of Salt and Clay Mineral Contents.....	<i>Xing Zemin & Qu Rongkang</i>	(158)
Numerical Calculation about the Evolution of Permafrost in the Northeast China.....	<i>Fu Liandi, Ding Dewen & Guo Dongxin</i>	(165)
Geophysical Method Used for Permafrost Survey in China.....	<i>Huang Yizhi, Gu Zhongwei, Zeng Zhonggong, He Yixian & Liu Jinren</i>	(170)
Distinguishing Permafrost from Landsat Images.....	<i>Luo Xiangrui & Liang Fengxian</i>	(181)
Marks for Distinguishing Thick Layered Ground Ice on Air Photo.....	<i>Liang Fengxian</i>	(181)

Physico-Mechanical Properties of Frozen Soil

Calculation of Frost Depth and Moisture Condition in An Open System.....	<i>Ding Dewen</i>	(191)
Mathematical Model and Computer Simulation of Water and Heat Flow During Freezing and Thawing of Soil.....	<i>Xu Shaoxin & Kan Ruiqing</i>	(197)

Approach to Calculation of Frost Heaving.....	
.....Zhang Shixiang & Zhu Qiang	(206)
Frost Heaving Characteristics of Clay Under Three Consolidation States.....	
.....Xu Shaoxin	(213)
Classification of Frost Heaving Behaviours of Fine-Grained Sand.....	
.....Wang Zhenqiu	(218)
Influence of Frost Penetration Rate and Surcharge Stress on Frost Heaving.....	
.....Chen Xiaobai, Wang Yaqing & Jiang Ping	(223)
On Frost Heaving Force in Foundation.....	
.....Xu Shaoxin	(229)
Research on Horizontal Frost-Heaving Force.....	
.....Ding Jingkang	(233)
Research on Normal Frost-Heaving Force.....	
.....Tong Changjiang & Yu Chongyun	(240)
Analysis of Relationship Between Frost Heave and Normal Frost-Heaving Force in Clay Loam at Yanjagang.....	
.....Zhou Youcai	(245)
Outdoor Experimental Research on Tangential Frost-Heaving Force.....	
.....Ding Jingkang	(251)
Experimental Research of Frost-Heaving Reaction.....	
.....Cui Chenghai & Zhou Kaijiong	(257)
Relationship Between Moisture Migration and Frost-Heaving Force.....	
.....Tong Changjiang & Yu Chongyun	(265)
Calculating Frost-Heaving Force in Foundation by Using Calculative Method of Two-Layer Foundation.....	
.....Liu Hongxu	(270)
Strength of Frozen Soil and Its Destructive Power.....	
.....Wu Ziwan, Zhangjiayi & Zhu Yuanling	(275)
Destructive Power of Frozen Soil Under Uniaxial Stress.....	
.....Ma Shimin & Peng Wanwei	(281)
Residual Strength of Frozen Soil.....	
.....Wu Ziwan & Zhang Jiayi	(284)
Behaviour of Triaxial Shear Strength in Frozen Soil.....	
.....Zhang Changqing & Feng Cunyao	(288)
Research on Ultimate Long-Term Resistance of Anchor-arm in Permafrost.....	
.....Ding Jingkang & Zhang Luxin	(295)
Experimental Research of Large-Scale Direct Shear on the Freezing-Thawing Interface and in Unfrozen Soil in Field.....	
.....Tong Zhiquan	(304)
Effect of Moisture on Creep Behaviour of Frozen Soil.....	
.....Wu Ziwan & Zhang Jiayi	(309)
Ion Migration in Freezing Solution.....	
.....Qiu Guoqing & Huang Cuilan	(314)

- Brief Analysis of Several Methods for Determining the Unfrozen Water
Content in Frozen Soil.....*Zhang Jinsheng & Fu Rong* (321)
- Influence of Moisture on the Velocity of Ultrasonic Wave in Frozen
Soil.....*Liu Jinren & Zeng Zhonggong* (327)
- Preliminary Research on Dielectric Constant of Frozen Soil.....
.....*Gu Zhongwei & Liu Jingren* (331)
- Thermal Properties of Road Material in Cold Region.....
.....*Tao Zhaoxiang, Zhang Jinsen & Liu Jiming* (337)

Engineering Geocryology

- Research on Laying of Pipes Both for Water Supply and Sewage in
Permafrost Region.....*He Jie* (343)
- Research for Several Types of Building Foundations in Permafrost
Region on Qinghai-Xizang Plateau.....
.....*Ma Zonglong & Wang Ziyuan* (350)
- Building Foundations in Permafrost Region.....*He Changgen* (358)
- Determining the Height of Subgrade With Bitumen Pavement in Per-
mafrost Region on Qinghai-Xizang Highway.....
.....*Qinghai-Xizang Highway Research Group* (364)
- Application of Lime Soil to A Road-Engineering in Permafrost Region
on the Plateau.....*Wang
Qingtu, Wu Jinming, Zhang Xuesong, He Renjie & Liu Jiandu* (372)
- Variation Regularity of Artificial Upper Table for Railway Emban-
kment in Permafrost Region in Northeast China.....*Dai Jingbe* (379)
- Design and Construction of Cutting in Massive Ground-Ice Area.....
.....*Huang Xiaoming & Shu Daode* (385)
- Determination of Critical Height of Railway Embankment in Perma-
frost Region on Qinghai Xizang Plateau.....*Huang Xiaoming* (391)
- Calculation of Embankment Height and Its Freezing-thawing Deform-
ation in Permafrost Region.....*Ding Dewen & Cheng Guodong* (398)
- Frost Resisting Measures for Drain Ditch at Railway Tunnel in Cold
Region.....*Nie Fengming* (405)
- Foundation of Railway Bridges and Culverts in Permafrost Region
.....*Chen Zhuohuai* (412)
- Method for Determining Artificial Upper Table of Permafrost Under
Culverts in Permafrost Region on Qinghai-Xizang Plateau.....
.....*Ye Bayou & Yang Hairong* (419)
- Properties of Soil After Freezing and Thawing and Construction of

Earthdam in Winter.....	<i>Wu Zhijin & Wang Liang</i>	(428)
Antiheaving Stability of “—” Type Sinking Slab Sluice and Its Construction by Jet Efflux Method.....	<i>Sie Yinchu & Zhao Zuoshen</i>	(434)
Freezing Thawing Deformation of Canals and Canal Lining With Concrete Plate.....	<i>Sun Yuliang</i>	(439)
Discussion on the Destruction by Frost-Heave in Trapezoidal Canal	<i>Wang Xiyao</i>	(447)
Frost-Heave Characteristics of the Concrete Canals in Gansu Province and the Measure of Replacing Subsoil.....	<i>Zhu Qiang</i>	(455)
Classification of Frost-Heave Soil of Concrete Channel Bed and Its Antiheave Measure.....	<i>Kong Qingquan</i>	(462)
Studies on Frost Pressure Action in Deep Freezing Shaft.....	<i>Chou Wanxi</i>	(471)
Ground Pressure Acting in the Deep Freezing Shaft and the Stress Analysis of Shaftlining.....	<i>Chou Wanxi</i>	(478)
Numerical Calculation of Freezing Process of A Well Wall.....	<i>Ding Dewen, Fu Liandi & Pang Rongqing</i>	(487)

普通冻土

中国冻土分布及其地带性规律 的初步探讨

徐敦祖 王家澄

《中国科学院兰州冰川冻土研究所》

根据《1:400万中国冻土分布图的编制》一文^[1]所提出的编图原则和方法,我们编制了1:400万中国冻土分布图(从略)。现就该图反映出来的冻土分布规律及其与环境因素的关系作如下论述。目的在于勾画我国冻土分布的基本轮廓,为各省区的远景规划及有关工程的规划设计提供一份参考资料。

一、冻土分布范围及总体格局

我国位于欧亚大陆的东南部,就大陆本部(包括海南岛,不包括其它岛屿)而言,从北往南大致穿越了35个纬度(北纬 53° — 18°),东西相隔61个经度(东经 135° — 74°)。我国的地势西部高、东部低。在大兴安岭、太行山和贵州高原东缘山地以西是大高原、山原、极高山、高山和大盆地,除盆地外,海拔都超过1000米。在这一线以东,有一条东北-西南走向的平原带,平原带以东又有相当宽广的中山、低山和丘陵。辽阔的疆域和复杂的地形,使我国冻土独具特色:类型多、分布面积广。

我国冻土可分为三大类:多年冻土(其中包括大片连续的——忽略了坡向、雪盖和局部热源影响后,各种地表条件都能形成或保存多年冻土的地区和不连续的——部分地表条件能形成或保存多年冻土的地区)、季节冻土和瞬时冻土。各类冻土的区划前提、区划指标、保存时间及冻融特征见表1。

表1 冻土类型区划依据*

冻土类型	区划前提	区划指标 (年平均气温 $^{\circ}\text{C}$)	冻土保存时间	冻融特征
多年冻土	年平均地面温度 $\leq 0^{\circ}\text{C}$	大片连续的为 -2.4—-5.0, 不连续的为 -0.8—-2.0	≥ 2 年	季节融化
季节冻土	最低月平均地面温度 $\leq 0^{\circ}\text{C}$	8—14	≥ 1 月	季节冻结不连续冻结
瞬时冻土	极端最低地面温度 $\leq 0^{\circ}\text{C}$	18.5—22	< 1 月	不连续冻结夜间冻结

*表中季节冻结(或季节融化)的含义是指土持续冻结(或融化)时间大于或等于一个月;不连续冻结指土持续冻结时间不足一个月。